
ALEXANDRINA HALIC: 
"Morală si bun-gust" 

' 
O Doamnă Alexandrina Halic, primul dumneavoastră 

rol a fost personajul "Un şase" din spectacolul Un vis 
vesel de Serghei Mihalkov, în 1 965, pe scena Teatrului 
" Ion Creangă". Acesta a fost debutul. Este corectă 
informaţia mea? 

• Este corectă în ceea ce priveşte Teatrul "Creangă", dar 
experienţa mea în teatrul pentru copii începe mult mai devreme. 
Prin 1 959 a existat un teatru care se chema "Teatrul de Tineret 
şi Copii". Atunci mi se pare că s-a înfiinţat. Avea o sală pe strada 
Eforie - unde este acum Cinemateca, aceea era sala pentru 
copii -, cealaltă fiind la actualul Teatru Mic. Spectacolele au 
început în 1 959, anul în care eu am devenit studentă la Institutul 
de Teatru. A fost şansa vieţii mele că s-a înfiinţat, poate că altfel 
n-aş fi ajuns actriţă. Nu avea nimeni nevoie de o actriţă de un 
metru şi jumătate, dar Ion Cojar, care era primul regizor al acelui 
teatru pentru copi i ,  s-a gândit că ar avea nevoie de mine şi 
atunci, după anul 11 de facultate, când eram gata să renunţ la 
meserie, m-a chemat să colaborez aici. Primul meu rol într-un 
teatru profesionist a fost o fetiţă - se numea lna - într-o piesă a 
lui Alecu Popovici, Băiatul din banca a doua. Apoi, în anii I I I  şi 
IV de facultate, am jucat destul de multe roluri. Primul meu 
travesti a fost în Emil  şi detectivii după Kăstner. Mi se 
întâmplă ceva dulce-amar; pot să măsor trecerea timpului după 
faptul că atunci am jucat un băieţel cu pantaloni scurţi, iar acum, 
după vreo treizeci şi ceva de ani ,  în aceeaşi piesă joc o bunică. 
Uite-aşa măsor eu vremea. Am mai jucat Micuţa Dorrit, în piesa 
cu acelaşi titlu după Dickens. M i-am dat examenul de diplomă 
tot cu o piesă din teatrul pentru copii. Deci mă leagă destule 
lucruri de acest tip de teatru. Dar asta face parte din preistoria 
Teatrului "Ion Creangă" . . .  A urmat o perioadă de sţagiu la teatrul 
din Botoşani ,  un an de zi le. M-am reintors în 1 965, exact la 
premiera spectacolului Vis vesel. 

O Foarte des apăreţi în travesti: în Pinocchio, în David 
Copperfield. Travesti-ul este ceva specific carierei 
dumneavoastră, nu-i aşa? 

• Nu ştiu dacă eu am ales travestiurile ori ele s-au potrivit 

poate şi mai bine. N-a fost altcineva în Teatrul "Creangă" - nu 
mai avea nimeni un metru şi jumătate -, dar cred că putea să-I 
facă şi alt actor. 

O Da, numai că, aşa cum l-aţi făcut, l-aţi făcut atât de 
bine încât el a avut succes şi aici, şi în Italia, la un  
festival celebru. Cronicile turneului vă  evidenţiau la 
superlativ jocul. În legătură cu asta, se poate spune că şi 
spaţiul acesta atât de special a născut vedete. Mă 
gândesc şi  la  Daniela Anencov ... 

• Dacă ne referim la întreaga existenţă a Teatru lu i  " Ion 
Creangă", îmi amintesc cu plăcere de o colegă - acum este la 
Odeon, dar ani de zile a fost vedetă aici: Jeanine Stavarache. Îmi 
amintesc de rolul pe care 1-a făcut în spectacolul Soldăţelul de 
plumb, dar şf în Snoave cu măşti, Trei grăsani, Harapnicul 
fermecat. E o actriţă foarte dotată pentru acest fel de teatru -
dansează, cântă, e un actor complet .  Apoi, nu pot să nu o 

personalităţii mele. Am jucat mult mai uşor băieţi. Şi 
glasul, şi fizicul m-au ajutat. Poate că erau şi mai 
multe roluri de băieţi în piesele care s-au pus . . .  Am 
jucat şi câteva fete - Oana în Apus de soare la 
Botoşani ,  apoi Alice din Alice în ţara minunilor. 
Am j ucat-o şi pe Jane în Mary Poppins ,  dar,  
recunosc, mai  greu. Nu ştiu dacă jucam mai credibil 
băieţi, sau fetele nu erau apropiate felului meu de a 
fi, de a juca; nu-mi dau seama foarte bine. A fost să 
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amintesc pe Genoveva Preda, împreună cu care am 
jucat mult. Ori de câte ori era nevoie de un cuplu de 
actori -cop i i  înt r - u n  s pectacol (ea j u c â n d ,  
bineînţeles, şi  altceva, nu numai copii), noi  eram 
alese. Adesea, în amintire, lumea ne asociază. Noi 
aproape tot t i m p u l  am jucat împre u n ă :  şi în 
Muzicanţii veseli, şi în Turandot, şi în Poveste 
neterminată de Alecu Popovici, şi în multe altele. 

• fie aşa. 
O Oricum, Pinocchio,  la Teatru l " Ion  Creangă" ,  

înseamnă Alexandrina Halic. În cele două montări (1 971 , 
regia Barbu Dumitrescu şi 1 982, regia Cornel Todea, 
spectacol care se joacă şi în prezent), dumneavoastră 
interpretaţi acelaşi personaj. Şi eu, precum atâţia alţi 
spectatori, nu mi-aş putea imagina acest personaj 
întruchipat de altcineva ... 

• Asta pentru că nu aţi văzut şi pe altcineva în rol .  De multe 
ori am regretat că nu pot să întrunesc calităţile unui actor-copil 
şi pe acelea ale unui bun dansator şi ale unui acrobat. Pentru că 
visam, de pildă - în visurile mele ascunse, acum e prima oară 
când o mărturisesc -, un Pinocchio care să se mişte mai bine 
decât mine, să fie mai credibil .  Am văzut-o pe Jul ie Andrews 
făcând un Pinocchio, şi era minunată, dar ea e foarte bună 
dansatoare, ceea ce eu nu arn reuşit niciodată să fiu; deci, se 

Aş mai aminti-o pe Florina Luican, care a fost ani de 
zile Albă ca zăpada într-un spectacol longeviv. La fel, Cornelia 
Pavlovici, în Cenuşăreasa ... 

Dar se întâmplă şi ceva nedrept: când copiii pleacă din sala 
de spectacol ,  ei nu cântăresc valoarea interpretativă - nu că aş 
pune-o eu în discuţie -, ci importanţa personajului pe care îl văd 
pe scenă. Aşa că aş vrea să o pomenesc şi pe Sibylla Oarcea, 
care a jucat şi ea personaje importante - Domnişoara Trotwood 
în David Coperfield, Împărăteasa din Albă ca zăpada. 

O in lvan Turbincă, personajul Moartea ... 
• Da. Domnului Cornel Todea îi place să spună: "există 

actori-locomotivă, care trag după ei spectacolul şi îi aduc alături 
de spectatori" .  La fel e şi lvan Turbincă - colegul nostru Eugen 
Apostol. Publicul nostru îşi alege actorii preferaţi după bucuria 
pe care personajul le-o oferă într-un spectacol .  

DIALOG 
Cl Au existat spectacole Tn care ati jucat fÎ care au 

Intrunit adeziunea publicului fi a criticii deopotrivă? 
• Spectacole care să întrunAască toate - ş i  adeziunea 

t:r i l icii ,  :;oi succesul la public. şi bucuria actorului de a juca in ele, � 
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spectacole perfecte . . .  nu ştiu dacă pot să citez. Aici intervine şi 
subiectivitatea: eu, nefiind critic de teatru, nu pot să fiu aspră cu 
spectacole care mie. ca actor, mi-au plăcut. Vreau să mai spun 
ceva : cr i t ica nu a fost totdeauna generoasă cu Teat ru l  
"Creangă". Poate, uneori, a avut ş i  dreptate . . .  Oricum, pe gustul 
meu, deci spectacole care mi-au produs plăcere, bucurie mare, 
în ult ima vreme, sunt Furtuna (deşi nu joc în el) şi David 
Copperfield, care, ca şi Pinocchio, m-a bucurat din pricina 
ataşamentului publicului. Pentru rolul din David Copperfield 
am luat şi un modest premiu din partea criticii. Un spectacol pe 
care l-am jucat cu plăcere a fost şi Mary Poppins, iar ca ofertă 
(nu ca realizare, poate), în ceea ce mă priveşte, a fost Micul 
prinţ. Îmi mai amintesc cu încântare, de pe vremuri, Poveste 
neterminată, pentru care am luat şi un premiu. Era frumos 
făcut; îl regizase Ion Cojar. 

O In spectacolul Muşchetarii măgăriei sale de Ion Lucian 
fi Virgil Puicea jucaţi alături de treisprezece copii. 

• E o experienţă. Este un spectacol făcut în cadrul Clubului 
"Micul Actor". Mie mi se pare uti l ,  mai ales pentru copii - să 
guste teatrul şi dinăuntru! lui. Am văzut, în cei doi ani de când 
lucrăm aşa, copii evoluând foarte frumos, dezvoltându-se foarte 
frumos ca personal itate - dezinhibaţi, scăpaţi de complexe . . .  

O . . .  cu incredere in ei... 
• Cu încredere în ei, da. Pentru ei această experienţă va fi 

foarte utilă, indiferent că vor deveni sau nu actori. Au învăţat să 
vorbească frumos, să lucreze în echipă, să fie prompţi, să-şi 
scormonească imaginaţia. A fost o vreme, mi-aduc aminte, în 
t inereţe, când consideram că nu e bine ca în spectacolele 
noastre să existe interpreţi-copii, pentru că asta ar însemna un 
h i brid.  Acum însă îmi dau seama că puteam să începem 
experienţa asta mai de mult. 

O Pentru că ttiu că sunteţi preocupată de tot ce ţine 
de teatrul pe ntru copii, la nivelul exigenţelor 
spectatorului fi al realizării spectacolului, at vrea să vă 
intreb ce tip de reprezentaţii credeţi că s-ar potrivi 
copiilor de acum. Ar fi mai bun un alt tip de scenariu, o 
altă concepţie asupra montării, ce credeţi? 

• Din experienţă - pentru că am jucat mai ales pentru 
vârstele mici -, cred în spectacolele tradiţionale, construite pe 
un text elaborat riguros, inteligibil pentru copii, cu vorbe puţine 
şi cu multă imagine; sau, dacă nu-s puţine vorbele, măcar să fie 
foarte limpezi! Mi-am dat seama că, de pildă, copiii nu gustă, nu 
înţeleg parodia; apo i ,  nu  ajunge la ei foarte lesne sugestia 
complicată, simbolul. Copiii au alt timp interior. Publicul adult 
poate să gândească, să disece, să "treacă" prin el, ulterior, ceea 
ce se întâmplă pe scenă; copilul are nevoie de contactul direct, 
imediat, de impresia instantanee. Cred în spectacolele tăcute 
pornind de la baza asta, dar cu mult talent, cu multă culoare, cu 
multă generozitate. Nu spectacole sărace, neput incioase, 
prăfuite. Copiii care vin să vadă pe scenă poveştile copilăriei au 
mult de câştigat, cred. Informaţia pe care o au dinainte îi ajută să 
guste mai mult spectacolul de teatru. De aceea, sunt pentru 
dramatizările literaturii copilăriei (care, de altfel, a avut todeauna 
locul ei pe scena Teatru lui "Creangă"), mai ales că o anumită 
parte a publiculu i ,  mai săracă în lecturi, s-a întâlnit cu nişte 
capodopere. poate pentru prima oară, "in sala teatrului nostru. 
Am c:hiar şi exemple. Mi amintesc de comAI I I Ciriul unul c:np1l 
deştept , care m i -a reproşat, la  o a doua reprezentatie,  că 
povestea lui David Copperfield e mult mai amplă "in carte şi că la 
1 1ui în scenariu se află un tablou din "Oiiver Twist" ! 

Dar sunt convinsă că e nevoie şi de altceva. Am discutat o 
dată c:u Cornel Todea posibilitatea de a-i implica pe copll !ntr-1 1n 
spectacol care se naşte atunci: copiii si'\ intervină nemijlocit in 

acţiune, pentru că oricum sunt tentaţi să o facă; iar acum nu pot 
să schimbe acţiunea aşa cum şi-ar dori-o. 

Totuşi, ştim prea puţin ce i-ar interesa. Nu am găsit loc 
pentru spectacole SF; este şi greu să le montezi, e adevărat. Dar 
nu mă gândesc neapărat la cosmonauţi ,  cosmos sau "Star 
Trek", ci la nişte lucruri prin care viaţa de acum sau din viitor să 
fie mai prezentă. Ne-am cantonat într-un trecut mai mult sau mai 
puţ in îndepărtat, jucăm texte d i n  secolele trecute, basme 
atemporala, îl jucăm pe Shakespeare, dar copilul din ziua de azi 
se regăseşte poate în Matilda. 

O Dar nici scenarii cu o astfel de problematică nu 
sunt ... 

• Nu sunt texte, e adevărat. Asta este una dintre durerile 
noastre mari. 

O Scenariile SF ne transportă doar aparent in alt timp 
- in ele este un abuz de tehnicitate fi de jargon specific -
dar "povestea" e tot clasică. 

• E drept, numai că eu, care sunt o pasionată privitoare a 
serialului .. Star Trek", i-am găsit şi valenţe morale, dincolo de 
impresionanta desfăşurare tehnică. Poate sunt puţintel depăşită, 
dar cred că pe scena Teatrulu i  .. Ion Creangă" trebuie să-şi 
găsească loc mai ales lucrări care pun problemele foarte clar din 
punct de vedere moral. O să fiu contrazisă: copiii trebuie să 
descopere ei binele, să-I despartă ei de rău. Eu zic că e mai 
bine să-i învăţăm de-acum că se pot arde. Aşa cred. După cum 
cred că doar bunul-gust ar trebui să existe pe scena unui teatru 
pentru copi i ;  d i n  toate p u n ctele de vedere. B u n u l -g u st 
înseamnă,  în ult imă i nstanţă, şi o realizare cum trebuie a 
spectacolului. Cred că, atunci când e vorba despre copii, nu 
avem voie să le deformăm în nici un fel nici sufletele, nici simţul 
estetic. Cred că asta este marea noastră datorie. Mă gândesc că 
atunci când s-a pus problema existenţei unui psiholog pe lângă 
teatrul de copii, nu s-a pus în zadar. Copiii trebuie urmăriţi, să se 
vadă limpede ce le face bine şi ce le face rău în contactul cu 
teatrul de acest gen. 

f.J Când aţi vorbit despre spectacolul tradiţional, aţi 
avut in minte vreun titlu ce poate fi considerat exemplar 
in acest sens? 

• În general, repertoriul Teatrului .. Ion Creangă" nu a ieşit din 
aceste limite tradiţionale. Niciodată, din păcate, nu am încercat 
şi o altă formulă. Oricum am întoarce-o, toate spectacolele, 
chiar dacă au fost şi intervenţi i din sală, chiar dacă ne-am 
scărpinat cu mâna dreaptă la urechea stângă, tot din această 
categorie sunt. Poate de aceea au existat aici şi spectacole 
prăfu ite, fără strălucire. Sigur că. într-un moment ca acesta 
(discuţia a avut loc in preajma aniversării teatrului, 
noiembrie 1 995 - D.M.), nu o să numesc şi eşecurile. Şi nici 
nu vreau să suprapun noţiunii de tradiţional sensul de prăfuit, de 
învechit. 

O Care este publicul fidel al Teatrului "Ion Creangă"? 
Vă intreb asta ca pe una dintre actriţele preocupate de 
relaţia cu spectatorii, cu copiii, de cunoatterea lor. 

• Foarte succint, ar fi: părinţi cu copii, copii aduşi în mod 
organizat - în timpul săptămânii -, preşcolari, şcolari, şcolari 
mici şi adolescenţi. 

:l Am impresia că cei mici, până la 1 O ani, reprezintă 
majoritatea spectatorilor. Spectacolele importante lor li 
s-au adresat fi... 

• . . .  şi, In fond, rostul Teatrului "CrAHIIIJă" ăsta A�<te, alei se 
atlă unic itatea l u i .  El răspunde nevo i i  de joc a copiilor ele 
această vârstă, face începuturile unei educaţii estetice şi cred c:ă 
nu c bimo să se despartă de acest public. Oricum s-ar numi 
instituţia - . .  teatru pentru copii şi t inerel" . .. pentru t ineret şi  
cop11", "pentru toatP. vârslele lncepând cu 4 ani"- . .  

-------------- DANIELA MlfCOV 


